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תוכן המודעות באחריות המפרסם בלבד 

בהוצאת

ע"ש אליעזר מאיר ליפשיץ הי"ד

בס"ד • ה אדר ב ה'תשפ"ד שבת פרשת פקודי • גליון 1451 • נא לשמור על קדושת הגליון

יהדות באהבה

כניסת שבת: י-ם 17:09 ת”א 17:27 חיפה 17:19 
18:24 18:25 חיפה  18:23 ת”א  י-ם  יציאת שבת: 

 נכון לעכשיו 
הרב דב ביגון ראש מכון מאיר

עם סיום הקמת המשכן כיסה הענן את אוהל מועד ככתוב "ויכס הענן את אהל 
מועד, וכבוד ד' מלא את המשכן". גם כאשר שלמה המלך בנה את בית המקדש 
 נאמר "והענן מלא את בית ד'... אז אמר שלמה, ד' אמר לשכן בערפל" )מלכים א ח(.
לכאורה, עם הקמת המשכן ובית המקדש שתכליתם להאיר לעולם, היה צריך 
הבית להתמלא באור ולהפיץ אור, ובמקום זה כיסו הענן והערפל ומילאו את 
המשכן והמקדש. והרי הענן והערפל מרמזים על חוסר בהירות, על מצב ערפילי 
ומסובך. אלא באה התורה ללמדנו שבמשכן ובמקדש אור השי"ת נאחז והולך 
ומתגלה דווקא מתוך מצבים מסובכים ומעורפלים. וכשם שהעננים גונזים בתוכם 
ברכה וטובה בצורת גשמי ברכה, המביאים חיים ושפע לעולם, ישנו צורך אלקי 
שמימי להתגלות דווקא בתחתונים, דווקא מתוך הארציות והעננות – כי "מלוא 

כל הארץ כבודו" )ע' התורה הגואלת א קד(.

נכון לעכשיו, גם בדורנו דור התחייה הלאומית העוסק בעיקר בהקמת התשתית 
הקיומית, בבניין הארץ, ביצירת מדינה חזקה מבחינה כלכלית וצבאית, אנו 
לכאורה עוסקים בעולם חומרי שיש בו סיבוכים, קשיים ולא מעט ערפלים. 
עלינו ללמוד להבין ולזכור, שבתוך המצב ה'ענני' והמעורפל הזה גנוז אור 
גדול. שפע וברכה לנו ולאנושות כולה, כדברי הרב זצ"ל: "יתפתח היישוב 
בארץ ישראל, ייבנה הבניין הלאומי, מתוכו יפוח רוח גדול, נשמת האומה 
תתעורר לתחייה... ותביא את התשובה הגדולה, התשובה מאהבה בלא שום 
נפילה חומרנית, כי אם תשובה פנימית הנובעת מעומק האמת שבאור החיים 
של הנשמה. אין להצטער כלל מזרמי הרוח הלאומי, הטבעי, ההולך וסואן, גם 
 הקלקולים שהוא מקלקל במהלכו סופם לבוא לכלל התיקון" ) הרב קוק אורות עט(. 

מהמצפה לניצחון ולישועה השלמה

האורות שבעננים, במשכן ובימינו

זוגיות
חיזוק הזוגיות

אסתר אברהמי 6
ד 

מו
חינוךע

מֵחזון למעשה
 אורית דהן

למה לא תבוא כמו גביר?
// הרב אמיר דומן 

גיוס הביניש"ים הגדול בהיסטוריה
// הרב חגי לונדין

לעשות רצונך חפצתי
// הרב יורם אליהו

מעלתו הנצחית של המשכן 
// הרב אורן טרבלסי

חזרת הנידחים לכלל ישראל 
// הרב דוד לנדאו 

נוּ בָּ מְׂחָה שֶׁ הַשִּ
איך נשמח השנה בפורים?

הרב ליאור לביא / עמוד 5

 מהנעשה במכון מאיר

חלוקת תעודות עם סיום קורס שחיטה לאברכי ביתא ישראל הלומדים במכון 
מאיר בנוכחות הרב הראשי ליהדות אתיופיה הרב ראובן וובשת שליט"א 

והרב שמעון זאנו שליט"א ראש התכנית

 

הפעם תורמים למכון מאיר

כל התורם למכון מאיר מבורך מן 
השמים והוא שותף להפצת תורה 

באהבה ואמונה ולקירוב רחוקים
בברכת פורים שמח לכם ולכל בית 

ישראל מלא 'באהבה ואמונה'

הרב דב הכהן ביגון

 

הפעם תורמים למכון מאיר

כל התורם למכון מאיר מבורך מן 
השמים והוא שותף להפצת תורה 

באהבה ואמונה ולקירוב רחוקים
בברכת פורים שמח לכם ולכל בית 

ישראל מלא 'באהבה ואמונה'

הרב דב הכהן ביגון

יהדות באהבה
מכון מאיר

פרטים נוספים בגב העלון <<
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הקב"ה מלא הקשבה ותשומת לב לעולמו: 
הוא נוכח ב"חוץ" וב"פנים" של כל הופעה 
ומצב, הוא מאחד את כל המציאות לתכלית 
הרמונית מופלאה, ורואה אותה בעין טובה. 
הוא גם עושה הכול לתיקונה השלם כראוי 
לעוצם גדולתו – ובמלוא עושר התגלויותיו: 
"שמות הרבה יש לי, ועל פי מעשיי אני נקרא" 

)שמות רבה ג, ו(.

כשאתה רוצה להגיע לפגישה איתו מתוך 
מודעות ובחירה, אתה נוקט צעדים שעושים 
אותך מקביל ועומד נוכח רצון ה' "כמים 

אתה  לפנים".  הפנים 
מוצא בך את התכונות 
היסודיות,  האלוקיות 
ומביע באמצעותן את 
הגישה והנאמנות שלך 
שבאים  שבך,  לחיים 
ודווקא  מפה,  ממנו. 
הצורך  עולה  מפה, 
לִמְלֵאוּת  שלנו  הפנימי 
של כוחות ולעושר של 
חוויה, ולכן גם לא פלא 
שההרגשה היא נפלאה 
בכל  מצליח.  כשזה 

מקרה – המטרה האמונית איננה "להרגיש 
נפלא", אלא להיות נאמן לחיים, והתחושה 
הטובה באה מאליה. מי שמתחיל את הבקשה 
לחיים מלאים מהכיוון הפסיכולוגי, יקשה עליו 
לכוון את דרכיו, משום שהיעדים שהוא מציב 
לעצמו והקריטריונים שלפיהם הוא מודד את 
עמידתו באותם יעדים, מבוססים על קלישאות, 
כלומר על רעיונות שהוא אימץ לעצמו מתוך 
האווירה השלטת בתקופתו ובתרבות הקיימת 

סביבו.

במילים אחרות, למה פועם בנו רצון לחיות 
חיים מלאים? משום שהבורא מלא וגדוש עושר 
וחיים אינסופיים, וכך הוא בא לפגישה איתנו. 
כשנבוא מלאים – מלאי כוחות ומלאי כלים 
לקבל – נמצא אותו לקראתנו. אם לא נהיה 

מלאים מספיק, ייגרע חלקנו, וחבל.

ניקח דוגמה לכך מדברי הגר"א המפורסמים, 
שמביא בשמו תלמידו, רבי ברוך משקלוב, 
)תורת  "אוקלידס"  לספרו  בהקדמתו 
הגיאומטריה(. הגר"א אמר שמי שתחסר לו 
יד אחת בחכמות החול, יחסרו לו עשר ידות 
בתורה. דבר דומה ניתן לומר על מי שחסר לו 
יחס עצמי בריא לכוחות החיים הרבים שלו, 
שהוא פוגש בכל פינה בחיים: הכול נראה 
לו כמו "בלגן אחד גדול", במקרה הטוב, או 

"מגרש גרוטאות" במקרה פחות טוב. אדם זה 
מגיע לכל מפגש עם הבורא מעמדת נחיתות. 
הוא אפילו לא יודע אילו כלים – כלומר כוחות 
חיים – עומדים לרשותו, ולא ימצא טעם לעסוק 
בפיתוחם כדי להמשיך לקבל שפע הולך וגובר.

האם הגיוני לשאוף למלאות?
לשאוף  דווקא  הוא  הגיוני  הדבר הכי  כן! 
למלאוּת בכל תוכן שמונח לפנינו, אם אנו 
מעוניינים לעסוק בו ברצינות, ובאמונה חיה.

למה? כי האלוקות מתגלה בעושר, ותכונת 
העושר הפנימי היא אחד 
ממרכיבי היסוד באישיות 
שנבראה בצלם אלוקים, 
בני  ישראל  "כל  ולכן 
אבסורדי  הם".  מלכים 
לא להביא זאת בחשבון 
כאשר נפגשים עם נותן 
יום ביומו.  החיים דבר 
אתה בן מלך! אתה עשיר 
משאבים  והמון  גדול, 
עומדים לרשותך, ומחכים 
בתור להגיע אליך מאת 

הבורא. לא תיקח?

אחת  דוגמא  ניקח  בחיים?  נראה  זה  איך 
מאתגרת: "להכין שבת" במלאוּת.

דווקא כשהנטייה היא להילחץ ולהלחיץ את 
כולם, אני מתכונן לקבל את תוספת החיים 
שריבונו של עולם שולח לי בבלגן של יום 
שישי. איך? אני "פותח" את כל הכלים שאני 
יכול לחשוב עליהם, מלבד כוחות הביצוע של 
בישולים וניקיונות: את כוח השיתוף: אני לא 
מנסה להחזיק לבד את כל המושכות; את כוח 
הסבלנות: אני לא נעלב כשאין שיתוף פעולה 
מצד הילדים תמיד; את כוח השמחה: את 
האהבה שלי למוסיקה שאני שם ברקע, ואני 
שר איתה בכיף; אני מפעיל את כוח הזיכרון, 
ונזכר בחלקים טובים בחיים שלי: המשפחה, 
השבת, האמונה; אני מפעיל את כוח התפילה 
ומקדיש כמה מילים לכל שלב ועיסוק במשך 
ההכנות; אני מייחד מקום להודיה לה' על 
כל ילד שאני נכנס לחדר שלו ונדהם מול 
אני צוחק, מרגיש,  המהפכה שעשה שם. 
מדמיין. אני יצירתי, חושב מה ישמח ויחבר 
את הילדים לאהבת וקדושת השבת. וכן, אני 
הולך מתישהו לנוח, שפוך מעייפות, כי אני 

מוצא כוח גם לפרגן לעצמי...

לשאלות והתייעצות:
amirduman@gmail.com 

למה לא תבוא כמו גביר?

 ברוך דיין האמת
הננו משתתפים באבלה של משפחת כץ 

 על פטירתו של 

 הרב טוביה כץ ז"ל
 שהיה אומן וצייר החדור באהבה ובאמונה, 

 באהבת התורה העם והארץ
 בנחמת ציון וירושלים תנוחמו

הרב ביגון ובית מכון מאיר
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 איתנו אתם יכולים!

לפרטים:
052-8908518 יוסי

   b0528908518@gmail.com

 הפקות מיוחדות:
 עיצוב, קדם דפוס ודפוס

 איסוף ועיטוף מוצרים בניילון
 לפי הזמנה, הידוק בסיכות
הכנסת אינסרטים לעלונים

 לרשותנו מאגר ממוחשב

 של כל בתי הכנסת כולל

 רשימת גבאים להפצה

ממוקדת לפי קהל היעד

אנו לא הולכים להתווכח בפומבי עם דבריו של 
הראשל"צ הרב יצחק יוסף שליט"א. השינוי בעולם 
החרדי יבוא מתוך הידברות שקטה ולא בהתנגחות 
בניצוחם של סרבני הגיוס של השישי לאוקטובר 
שמעוניינים לפלג ולשנוא. במקום זאת נשמח 

בנתונים הבאים:

מחזור הגיוס הקרוב, 
)למניינם(,   24 מרץ 
מחזור  להיות  הולך 
ים  הביניש" גיוס 
הגדול בהיסטוריה של 
מדינת ישראל! כ-1000 

לוחמים מישיבות ההסדר; 300 תומכי לחימה; 
עוד כ-300 מהישיבות הגבוהות הציונות; ומאות 

נוספים ממכינות קדם צבאיות דתיות.

החיילים הנפלאים הללו – שעומדים לצערנו גם 
בראש הנופלים – הם זן חדש של לוחמים שעם 
ישראל לא ראה מזה אלפיים שנה )למעשה כבר 
לא כל כך חדש, זרוע היבשה של צה"ל כבר 
מזמן בעלת פרופיל דתי, מסורתי ומהפריפריה(.

הנה סיפור קטן ומאלף מהחודש האחרון: בישיבת 
ההסדר מעלה אדומים התכנסו תלמידים שחזרו 
מלחימה בעזה לשיחת סיכום. הר"מ שלהם ביקש 
שכל אחד יבחר פסוק או אמרת חז"ל שמשקפת 
את תחושתו. אחד מהם בחר את המשפט "אין 
שמחה כהתרת הספקות" )זבחים צ, א(. לשאלה 
מדוע בחר זאת, ענה: "במהלך שבועות הלחימה 
בחאן-יונס היינו בלחימה מתגלגלת של יום ולילה 
עם הפסקות מידי פעם, ללא תקשורת מבחוץ, 
והסתפקתי האם אני נמצא בדף הנכון במסגרת 
הדף היומי? כעת, ששבנו מהלחימה, התברר לי 
שאכן צדקתי, ואני חש ביתר שאת את דברי חז"ל 

שאין שמחה כהתרת הספקות".

הבנתם? אלו הלוחמים שלנו! וזו סיבה אחת – מיני 
אלפי סיבות נוספות – שאנחנו ננצח!

גיוס הביניש"ים 
הגדול בהיסטוריה

  הרב חגי לונדין 
ר"מ במכון מאיר אמונה למעשה

הרב אמיר דומן עורך "ערוץ מאיר"

המטרה האמונית 
איננה "להרגיש נפלא", 

אלא להיות נאמן 
לחיים, והתחושה 

הטובה באה מאליה. 
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הגליון מוקדש לעילוי נשמת אמי  לאה אליהו ע"ה נפטרה ה' אדר ב' התשע"ד תנצב"ה

בפרשתנו ממשיכה התורה לתאר את הקמת 
המשכן ובעיקר את הכנת בגדי הכהונה. ואחרי 
תיאור הכנת כל בגד נאמר "כאשר ציוה ה' 
את משה", ובסיום כל העבודה נאמר )שמות 
לט,  לב( "ותכל כל עבודת משכן אהל מועד, 
ויעשו  בני ישראל ככל אשר ציוה ה' את משה 
כן עשו". ויש לשאול, מדוע התורה מדגישה כל 
הזמן שעשו כאשר ציוה ה'? הנצי"ב, בפירושו 
העמק דבר על התורה, אומר על הפסוק הזה, 
"באשר ידוע שישראל נתאוו מאוד שיהיה שכינה 
שרויה בתוכם... היה עולה על הדעת שבשביל זה 
השתדלו לעשות הכל, משום הכי פירש הכתוב 
שרק כאשר ציוה ה' כן עשו". יסוד גדול מלמד 
אותנו הנצי"ב, שלעיתים מרוב רצון ותשוקה 
לקדושה, חושב האדם שמותר לעשות הכל, באה 
התורה ומלמדת שיש לכוון, להקשיב, מהו רצון 
ה' באמת, ורק לפי הדרכתה המדויקת של התורה 
אפשר לזכות להשראת השכינה ודבקות בה'.                                                                               

כך מלמד הכוזרי )א, עט(, שהדרך להשראת 
שכינה וקבלת הרשמים האלוקיים "אינם בתחום 
ידיעת האדם ואי אפשר לו לאדם לשער כמותם 

ואיכותם... לכל זה יש צורך בידיעה אלוקית, 
המגיעה שלמה ומבארת תכלית הבירור מאת 
האלוק עצמו." אבל מי שירצה להתקרב אל ה', 
"בחכמת אנוש בלבד על דרך הקש וסברה", דרך 
זו מסוכנת, כי הוא עלול להקריב קורבנות, או 
להקטיר קטורת מדעתו בלי שידע את הזמן, את 
המקום ואת הכמות הראויים. הכוזרי מביא לכך 
משל לאדם טיפש שחודר לאוצר תרופות של 
רופא מפורסם, וכיוון שהרופא אינו מגיע ונוצר 
תור ארוך שמחכה לו, הוא מתחיל לחלק תרופות 
לעומדים שם, והוא בטוח שהוא עוזר להם, כי 
התרופות של הרופא הזה ידועות כמועילות, אך 
באמת הוא ימית חלק מהחולים, כי לא קיבלו 
כך שהמועיל  את התרופה המתאימה להם, 
בכל מצוותיו ודרכיו של ה' הוא העניין האלוקי 
והדרכותיו המדויקות.                                                                             

כך מסביר הנצי"ב גם, את הפסוק בפרשת 
שמיני, )ויקרא ט, ו( שלאחר שבני ישראל עשו 
כל מה שנדרש מהם בהכנת והקמת המשכן, 
אומר להם משה "זה הדבר אשר ציוה ה' תעשו 
וירא אליכם כבוד ה'." ולכאורה הם עשו הכל, 

ומה נדרש עוד מהם? מביא הנצי"ב מדרש 
פלאי, "אמר להם משה לישראל אותו יצר 
הרע העבירו מלבכם, ותהיו כולכם ביראה 
ובעבודה אחת לשרת לפני המקום." וקשה, 
הרי ישראל חזרו בתשובה והקימו את המשכן, 
איזה יצר הרע הם צריכים עוד לבטל?. מבאר 
הנצי"ב, שבימי משה היו כתות בישראל "שהיו 
להוטים אחר אהבת ה' אבל לא על-ידי גבולים 
שהגבילה התורה..." ועתה, משהגיע הזמן של 
השראת השכינה במשכן, חשש משה שהדבר 
הזה יתפרץ שלא כסדר הנכון ולכן אמר להם 
אותו יצר הרע העבירו מלבכם, "שגם תשוקה 
זו אע"ג שהיא להשיג אהבת ה' בקדושה, מכל 
מקום אם היא לא בדרך שעלה על רצונו יתברך, 
אינו אלא יצה"ר להטעות... דעת גדולי ישראל 
בזו התשוקה" )העמק דבר ויקרא ט,ו(. מצווים 
אנו לשאוף ולהתעלות בדרך אהבת ה' ודבקות 
בו, אך הדרך הישרה והאמתית היא רק על-פי 
הדרכים שהורה לנו ה' אלוקינו בתורתו וע"פ 
הדרך שמורים לנו חז"ל וחכמי ישראל. כך נזכה 
לדבקות אמת ועליה בדרך הקודש עד עולם. 

לעשות רצונך חפצתי
 הרב יורם אליהו ר"מ במכון מאיר
יסודות אמוניים בפרשה

עומק הפרשה
 הרב אורן טרבלסי ר"מ במכון מאיר

בפרשות  האחרונה  היא  פקודי  פרשת 
המתארות את בניית המשכן וכליו. המשכן שימש 
את ישראל כל ימי המדבר וכן בכניסה לארץ 
בגלגל בשילה בנוב ובגבעון. אך ארבע מאות 
שמונים שנה לאחר יציאת מצרים בנה שלמה 
את בית המקדש שהוא בית הקבע של השכינה 
בישראל, והמשכן לכאורה סיים את תפקידו 

החשוב. לכאורה למשכן 
תפקיד זמני בלבד, ואם כן 
צריך להבין מדוע התורה 
מאריכה כל כך בתיאור 
המשכן, המבנה, החומרים 
והמידות שמהם הוא עשוי.

 הגמרא במסכת סוטה 
אומרת שלא שלטו אויבי 
ישראל במעשי ידיו של 

משה, שזה המשכן. "משה דאמר מר משנבנה 
מקדש ראשון נגנז אהל מועד קרשיו קרסיו 
ובריחיו ועמודיו ואדניו היכא אמר רב חסדא 
אמר אבימי תחת מחילות של היכל".1 בית 
המקדש, בניין הקבע, נפל בסופו של דבר בידי 
מלכות בבל ונחרב. אך המשכן העשוי מיריעות 
כאוהל לא נחרב מעולם.  נכון שבפועל הוא 
שימש למשך זמן קצוב אבל מדרגת המשכן 
לא נחרבה מעולם. המשכן שייך למימד הנצח, 
לכן לאחר שבנה שלמה את ביהמ"ק הוא גנז 
אותו בשלמותו מתחת להיכל המקדש. מה טמון 
בכוחו של המשכן שהופך אותו לנצחי לעומת בית 

המקדש שנחרב?
 הספורנו2 מסביר שמעלת המשכן על בתי 
המקדש נובעת מהאנשים שהתעסקו בבנייתו. 
האדם מטביע את אישיותו הפנימית בדבר שהוא 
בונה, ביריעות שאותן הוא אורג ובלבנים שהוא 
מניח. ראשי הבונים של המשכן היו המיוחסים 
והצדיקים שבדור, בצלאל ואהליאב ואיתם כל 
חכמי לב. לעומת ביהמ"ק 
שהשתתפו  הראשון 
בבנייתו אנשי מלאכה 
מצור, ובית המקדש השני 
שהמתעסקים בבניינו היו 
צידונים וצורים. הסבר זה 
מבטא קשר פנימי עמוק 
בין ישראל למשכן, שנבנה 
על טהרת ישראל לעומת 
בתי המקדש שהשתתפו בבנייתו גם מאומות 
העולם. הקשר העמוק הזה מתברר לאור דברי 
המדרש שמבאר את מעלתו הנצחית של המשכן. 
המשכן נבנה מחומרים שהביאו בני ישראל 
מנדבת לבם. הנדבה היא ביטוי לאהבה ולחשק 
פנימי שגנוז בישראל להיות קשורים ודבוקים 
בקב"ה. בית המקדש לעומת זאת היה בעיקר בניין 
של המלך. דוד אסף שלל ממלחמותיו כדי לבנות 
את המקדש. שלמה לא רצה להשתמש בשלל 
מסיבות שונות וקיבץ מחדש כסף וזהב לבנייתו. 
גם בקיבוץ זה היו נדבות שנתנו ישראל, אבל 
עיקר המגבית נעשתה בצורה של מיסים כדברי 

הפסוק "ויעל המלך שלמה מס מכל ישראל". 
מס היא צורת גבייה של חיוב לא של נדבה. ה' 
ראה את נדבת ישראל העצומה בבניין המשכן 
ובחר בה. "ומפני מה נטמן המשכן עד היום הזה, 
מפני שעשאוהו הכשרים בנדבות לבם ולעתיד 

יבא הקב"ה וישרה בתוכו כמדה הראשונה".3
עולה אפוא שלעתיד ה' ישכין את שכינתו 
במשכן או לפחות במדרגה שהוא מייצג. לכן גם 
שלמה המלך גנז את המשכן במחילות המקדש 
ללמד שהתוכן של המשכן גנוז בתוך ישראל 
לעולם. והוא עתיד לשוב ולהתגלות. הגר"א 
בפירושו לשיר השירים מסביר את הדברים באופן 
נפלא. שלמה המלך ממשיל בשיר השירים את 
היחס בין ישראל לקב"ה ליחס בין דוד לרעיה, 
בין איש לאישה. הגר"א מבאר שביחסי איש 
ואישה יש שני צדדים. צד תפקודי פרקטי וצד 
של חיבור האישיות. בפן השטחי יותר הבעל 
והאישה עוזרים ועושים אחד בשביל השני. אך 
יש רובד עמוק יותר שהוא עצם הדבקות והחיבור 
בין שתי הנשמות. מסביר הגר"א ששני הצדדים 
הם ההבדל בין המשכן לשני בתי המקדש. עיקר 
התפקיד של בית המקדש היה לתועלת ישראל. 
על ידי העבודה במקדש ה' שלח פרנסה ברכה 
והצלחה בכל מעשי ידיהם. אבל המשכן היה 
חיבור השכינה בישראל בדבקות גמורה. "וזהו 
ההבדל שבין המשכן לבתי מקדשות, שבמשכן 

היה גילוי האישות, שהיו דבקים תמיד 
המשך המאמר בעמוד 4 < 

מעלתו הנצחית של המשכן

שלמה המלך גנז את המשכן 
במחילות המקדש ללמד 

שהתוכן של המשכן גנוז בתוך 
ישראל לעולם. והוא עתיד 

לשוב ולהתגלות.
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הרב זיו רוה
חוסן נפשי

חזרת הנידחים לכלל ישראל
 בשמונה עשרה, בסדרי פגישתנו ופנייתנו 
אל ריבונו של עולם, אנו מתפללים: "תקע 

בשופר גדול", "מקבץ נדחי עמו ישראל". 
יש פסוקים ידועים על אותו זמן: "ובאו 

האובדים בארץ אשור והנדחים 
בארץ מצרים והשתחוו לד' בהר 
הקדש בירושלים"1. העם כולל 
שישים ריבוא, מיליונים מישראל. 
כל אחד ואחד, כל נפש יהודית 

שייכת לערך הזה. בגלות של אלפי 
השנים, חלק מהשפע והריבוי הגדול 

של הנשמות שבישראל התפזר. התפזרו 
במובן ממשי פרטי, וכן במובן התבוללות 

וטמיעה, ויש מובן יותר פשוט: התבוללות 
תרבותית, משומדים. אין אנחנו יודעים סודות 
הנשמות. ריבונו של עולם הוא אדון הנשמות. 
אם כן, יש נידחי ישראל במובן הדתי, הרוחני 
התרבותי. כשמגיע זמן סוף הגלות, מתחילה 
הבראת כלל ישראל, כלל האומה כולה, ויש 
טיפול אלוקי של "לבלתי ידח ממנו נדח"2. בכלל 
הגדול, בחשבון האלוקי הגדול של כל אנשי 
ישראל וכל נשמות ישראל, הכל צריך להתקבץ 
ולהגיע לחשבון האלוקי הגדול של "כל יושביה 

עליה"3, ומתוך כך שמיטה ויובל מדאורייתא. כל 
זה כשמגיע זמן עקבתא דמשיחא: סוף הגלות 
ריבונו  המשיח.  לביאת  והתכוננות 
של עולם מטפל, יש לו מלאכה 
מרובה בנוגע לכלל ישראל ולכל 
הפרטים שבישראל, לכל נפש 
ונפש שבישראל, לכל נשמה 

ונשמה שבישראל. 
 כל נשמה של יהודי היא 
שלנו,  מהאורגניזם  חתיכה 
ויש מקום להעמיק ולהבין את 
מצב הטיפול האלוקי שריבונו של 
עולם מטפל בנו ולא עוזב אותנו. בעקבתא 
דמשיחא מגיע הזמן שהאובדים והנדחים ישובו 
הביתה לאורגניזם הכללי של כלל ישראל. כך 
סדר הטיפול האלוקי. זו מציאות. מי שיש לו 
והמעשה  רואה את העובדה  עיניים פקוחות 
הזה של הנשמות ההולכות ושבות. כמובן הכל 
בהדרגות, קמעא קמעא, בהתפתחות. מגיע זמן 
קץ, וממחשכי ארץ, ממרחקי מרחקים, נשמות 
של משומדים ומבולבלים בהתבוללות בין הגויים 
צריכות לחזור הביתה. לפעמים הן חוזרות 
הביתה במצב של מחלת התבלבלות מהשפעות 

הגויים, תרבותם ודתיותם. מוכרחים כבר לחזור 
הביתה, אבל צריך לראות את הדברים בעיניים 
פקוחות שחוזרים הביתה מתוך טומאה וזוהמה, 
נפילה מדחי אל דחי, "האובדים בארץ אשור 
והנדחים בארץ מצרים". זה מצב של דחי אל 
דחי, של שובע והתמלאות, התפטמות וזיהום 
מתוך האומות. לכן יש להבין שזה לא מסתדר 
באופן כל כך פשוט, ודרושים מהלכים של שנים 
ושל דורות, לחזרת הבריאות ותיקוני הנשמות 
הללו. לא כל כך פשוט להן להתחבר מיד באופן 
נורמאלי, שלם ואידיאלי אל סדר האורגניזם של 
כולנו, של כנסת ישראל, צריך להַפך אותן כך 
שיוכלו לקבל את המזון המבריא של רוח ישראל, 
תורת ישראל ושכינת ישראל. זה לא כל כך 
פשוט, אבל זה מהלך שריבונו של עולם מסדר. 
אלו הפסוקים ביחזקאל: "והבאתי אתכם אל 
אדמתכם. וזרקתי עליכם מים טהורים... ונתתי 

לכם לב חדש ורוח חדשה אתן בקרבכם"4. 5

1.  ישעיהו כז, יג.
2.  שמואל ב’ יד, יד.

3.  ערכין לב, ב.
4.  יחזקאל לו, כד-כו.

5.  ע"פ שיחות הרצ"י אורות התחיה פרקים מ-מא עמ’ 310-312.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה

מלחמת צקלג: "ולא נתיאש מהתשועה"
מעט לפני התמנותו 
על  למלך  דוד  של 
ישראל, התגוררו הוא 
ואנשיו למשך תקופה 
מסוימת בעיר ששמה צקלג. 
יום אחד חוזרים דוד המלך ואנשיו 
לעיר צקלג ומזדעזעים לגלות שהאויב פשט 
על בתיהם, שרף את העיר באש ולקח את 
הנשים והילדים בשבי )שמואל א' פרק ל(. 
בְכּוּ עַד אֲשֶׁר אֵין  התגובה הראשונית היא: "וַיִּ
חַ לִבְכּוֹת" )פסוק ד(. בקרב חיילי דוד  בָּהֶם כֹּ
הייתה התמרמרות רבה ונשמעו האשמות על 
כך שדוד לא השאיר כוחות אבטחה לשמור 

על העיר )מצודת דוד ומלבי"ם שם(.

אולם דוד לא נתן לקולות אלו להחליש אותו. 
ה' אֱלֹקָיו" )שם פסוק ו(. כיצד  וִד בַּ ק דָּ תְחַזֵּ "וַיִּ
דוד התחזק וקיבל כוחות להתרומם מהמצב 

ולהסתער?

התמקדות בהכרעת האויב – הרד"ק אומר שדוד 
הבין שכעת יש ל"התאפק על הרעה", כלומר 
זה לא הזמן להתעסק באסון, אלא "לרדוף 
אחריהם". יש למקד את הכוחות בלחימה, 
בניצחון ולא בקולות המחלישים. זה הזמן 

להכריע את האויב ולהציל את השבויים.

ודאות ניצחון הטוב – האברבנאל מסביר "ולא 

נתיאש מהתשועה". כלומר הייתה לדוד אמונה 
חזקה ברבונו של עולם שהם ינצחו. "התחזק 
דוד בה' אלקיו, ר"ל שהתחולל לה' ואל א-לוה 

דלפה עינו ולא נתיאש מהתשועה".

-

בנחישות ובתעוזה, דוד ואנשיו מצליחים לאתר 
את האויב, לתקוף אותו ולהציל את החטופים: 
ל  צֵּ שֶׁף וְעַד הָעֶרֶב לְמָחֳרָתָם... וַיַּ וִד מֵהַנֶּ ם דָּ כֵּ "וַיַּ

ל אֲשֶׁר לָקְחוּ עֲמָלֵק" )יז-יח(. וִד אֵת כָּ דָּ

 gemarabemunah@gmail.com :לתגובות

סידרת 
רוח לחימה 

מהתנ"ך
נתן קוטלר

המשך המאמר של הרב טרבלסי מעמוד 3< 

בהקדוש ברוך הוא,  אבל בתי מקדשות לא היה 
כי אם בערך המפרנסת את ביתה, ולא היה גילוי 

דבקות".4  
בית המקדש הוא בניין קבע והמשכן הוא אוהל 
ארעי. לכאורה בניין הקבע הוא החשוב יותר. אך 
חסרונו של המשכן מתגלה כמעלתו. אוהל ארעי 
מטבע יצירתו עובר ונד ממקום למקום. כל מקום 
שאליו מגיע המשכן מתקדש בקדושתו. וכך הקשר 
של ה' וישראל אינו תחום ומוגבל במקום מסוים 
אלא מתפשט על כל מרחבי החיים. בית המקדש, 

דווקא מפני שהוא בניין קבע, חסר את התכונה 
הזו ובו הקשר עם ה' מוגבל למקום תחום. לכן 
אומר הגר"א שמדרגת המשכן שתתגלה לעתיד 
מתבטאת בפסוק "אמצאך בחוץ אשקך גם לא 
יבוזו לי". גם בחוץ, מעבר לגבולות התוחמים את 
המקדש, תופיע תשוקת ישראל לה' ותשוקת ה' 

לישראל כמו שהופיעה במשכן.

1.  סוטה ט, א
2.  ספורנו לח,כא

3.  תנא דבי אליהו רבה פרק כה
43.  ביאור הגר"א לשיר השירים א,טז

באר האבות

סיפורו המרתק של אברהם 
העברי, יורש שושלת שומרי 

הסודות האלוהיים.

על פי שיעורי הרב יהודא 
לאון אשכנזי (מניטו) זצ"ל.

כרך ראשון בסדרת הספרים 
'סיפורם של אבות האומה'.

מאת גבריאלה בן שמואל
492 עמ', כ. קשה

אברהם העברי

02-9973168
www.ChavaBooks.co.il :או באתר החדש
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השבוע זכינו להשתתף בערב זיכרון מיוחד ומרגש 
שהתקיים בכרם שלום. היוזמה לערב הזה הייתה 
של טליה וייצן, רעייתו הגיבורה של עמיחי בן 
דודנו האהוב, שנפל בקרב הגבורה להגנת כרם 
שלום ביום שמחת תורה תשפ"ד. וכך, לראשונה 
מאז אותה שבת, צעדתי בינות לשבילים ולבתים, 
מביט בחלונות שנעקרו מעוצמת פיצוצי המטענים 
ובנקבי הקליעים בחזיתות הבתים. עדות אילמת 
לגבורת התושבים – חברי כיתת הכוננות והלוחמים, 
שהדפו בגבורה ובאומץ לב את המתקפה הרצחנית 

על ביתם. רבים ביד מעטים. 

בפתיחתו של הערב הזה, בחצר בית משפחת וייצן, 
שכלל ניגונים וסיפורים על עמיחי הי"ד, פתחה טליה 
את דבריה בכך שעדיין לא ברור לה כיצד נחגוג 
השנה את שמחת הפורים. לכן הערב הזה משמש 
עבורה מעין הכנה נפשית ורוחנית שמסייעת לה 
לגשת לפורים השנה מתוך כל מה שעבר ועובר. 

לקבל כוחות.  

דבריה של טליה, כך חשתי באותם רגעים, הם ביטוי 
לתהייה שרבים שותפים לה: כיצד חוגגים את פורים 
השנה? כיצד שמחים כאשר רבים כל כך בתוכנו 
הצטרפו למעגל השכול, האלמנות והיתמות? כיצד 
שמחים כאשר רבים מאחינו ומאחיותינו עודם 
שבויים בשבי האויב המר והאכזר ואיננו יודעים 
על שלומם וגורלם? כיצד שמחים כאשר רבים כל 
כך נעקרו מבתיהם ואינם יודעים עדיין מתי יוכלו 
לשוב אליו? איך נשמח כאשר המלחמה עודה 
בעיצומה וככל הנראה עוד נכונו לנו ימי לחימה 

ארוכים – בדרום ובצפון? 

השאלות הללו, שמרחפות מעל ראשינו לכל אורך 
התקופה הזאת, מתחדדות ומתעצמות כאשר 
מתקרבים לאחד המועדים שאולי אמורים לבטא 
יותר מכל מועד אחר את השמחה המתפרצת, 
מעבר לטעם ולדעת. אז איך נשמח השנה, בפורים 

תשפ"ד?

שיר שמח
התחושות והשאלות הללו החזירו אותי בבת אחת 
שבעים שנה אחורה, לערב פורים שנת תשי"ד 
)1954(. כמו השנה הנוכחית גם אז הייתה זו שנה 
מעוברת. "באותה השנה, ט' אדר ב, ארבעה ימים 
לפני פורים, התקיימו חגיגות חמש שנים לשחרור 

אילת. 

"עם תום החגיגות יצא אוטובוס של המשתתפים 
באירוע ונקלע למארב במעלה העקרבים שמדרום 
לדימונה )בי"ב אדר ב(. אש נפתחה לעבר האוטובוס 
ושנים עשר מנוסעיו נרצחו. הישוב היהודי היה 
בהלם מהמאורע, ערב פורים חל למחרת היום. 
במועדון 'מילוא' שבחיפה, תוכננה מסיבת פורים 
בהשתתפות ידוענים רבים אנשי בוהמה ותרבות 

וגם שרים חברי כנסת ובראשם משה שרת" ששימש 
אז כראש ממשלה בפועל.

"שרת נכנס למועדון 'מילוא', וזיהה המבטים של 
הנוכחים נפולים, וזאת למרות ערב חג פורים ובגלל 

הפיגוע שארע במעלה העקרבים.

"לפתע הבחין ראש הממשלה כי בפינת האולם 
מסתודדים להם שני היוצרים הבולטים של אותה 
תקופה. יעקב אורלנד ומרדכי זעירא. משה שרת 
פנה לשניים תוך כדי שהוא אחוז בזרועותיהם, 
ומושך אותם אל חדר צדדי שהיה במקום. ההנחיה 
הייתה לא לצאת מהחדר עד שהשניים כותבים 
שיר שמח לרגל המאורע שיר אשר ירים את מצב 
רוחם של החוגגים, בכל זאת פורים. כעבור זמן 
לא רב יצאו שני היוצרים המחוננים מהחדר, כאשר 
באמתחתם שיר שאפילו נקרא 'שיר שמח' ממש 
לפי בקשתו של משה שרת" )רוני טוביה, מתוך 

האתר "צליל מכוון"(. ואלו מילות השיר:  

ח  ח וְעֶצֶב סוֹבְבָנוּ – הָבָה וְנִתְלַקַּ נוּ שָׁ ם ראֹשֵׁ אִם גַּ
א שִמְׂחָה,  נוּ / הַי, הַי, הָבָה וְנִתְמַלֵּ בָּ מְׂחָה שֶׁ מִן הַשִּ
ירוּ עֲלֵה, עֲלֵה עֲלֵה  מְלֹא הָעַיִן, הַי, הַי, שִׁ שִמְׂחָה כִּ
חַ! אֲבוֹי  אֵשׁ  וְהַדְלִיקֵנוּ כֹּ יִן! / עֲלֵה וּבְעַר כָּ וּבְעַר הַיַּ
אֵל  יְלָה יִגָּ יְלָה יֵשׁ לִשְמׂחַֹ! / הַי, הַי, הַלַּ תְיָאֵשׁ, הַלַּ לַמִּ
יִשְרָׂאֵל  ל אִישׁ בְּ מָה בּוֹ, הַי, הַי, כָּ שָׁ נְּ ל מִי שֶׁ ל מִי, כָּ כָּ

ל נֶחָמָה בּוֹ!" – נִיצוֹץ שֶׁ

אשרי העם שככה לו
פעמיים מסופר על שירת־קודש מיוחדת שהקדיש 
הרב קוק זצ"ל במועדים מיוחדים, בעקבות פרעות 
שהתחוללו. הראשונה – בשמחת תורה שלאחר 
פרעות תרפ"ט: "בשמחת תורה שנת תרפ"ט, רב 
היה הדיכאון, אחרי מאורעות הדמים בארץ, פרעות 
הערבים והטבח בחברון )שלשמעו התמוטט הרב 
והתעלף( – כיצד ישירו? כיצד ירקדו? והנה נכנס 
הרב למעגל ההקפה הראשונה, ופתח ברגשת־

קודש: 'הרנינו גוים עמו, כי דם עבדיו יקום'... זרמי 
דמעות פרצו מעיני הציבור, ומיד נתלכד מעגל־

איתנים, וכשהלב שותת דם והעיניים יורדות דמעות, 
התלהטה מנגינה חדשה שסחפה את כל הקהל" 

)מועדי הראי"ה עמ' 123, מהדורת תשע"ה(. 

הפעם השנייה הייתה בחג הפורים, בשנים שלאחר 
עליית הצורר הגרמני לשלטון: "בשנה ההיא 
השתולל הרשע בגרמניה. בתי־כנסיות שרופים. 
ראשים יהודים רצוצים. גירושים ושוד. הרב הריח 
את השואה המתרגשת ובאה. לפתע פתאום הוא 
קם, מטה את מגבעתו לצד אחר של הראש, מנהג 
בני־חייל, חוגר את אבנטו, ופונה בקול נגיד ומצווה: 

'בואו בנים, נקים גדוד למלחמה בעמלק!'. 

"כולם מתייצבים בסך, והוא עובר על פניהם בצעדים 
מדודים ונמרצים, מפקד בלשון רוסית משובשת, 
ומוביל את הגדוד דרך מסדרונות הבית, כשהוא 

שר והחיילים אחריו: 'מחה, מחה תמחה את זכר 
עמלק!' בגינוני־מצביא הוא עובר בין השורות 
ומתחיל לשיר בהתלהבות עצומה: 'הרנינו גוים 
עמו כי דם עבדיו יקום, ונקם ישיב לצריו'. העיניים 
לוהטות, הגוף רועד מהתרגשות וכולם צועדים 
אחריו בשירה וזמרה. והנה הוא מפזר את ה'גדוד', 
חוזרים לישיבה, והרב מתחיל לדרוש על ההבדל 
בין ישראל לבין עמלק: 'מנת חלקנו היא פורענות. 
אשרי העם שככה לו. אף שהוא ניתן למרמס בכל 

העולם – אשרי לו, מפני שהשם אלוקיו..."

ניצוץ של נחמה
הרב קוק צעד בסך עם חבורת תלמידי ישיבתו 
שהתחפשו לחיילים. הוא לא זכה לראות בעיניו את 
חיילי צבא ההגנה לישראל, הגיבורים והקדושים, 
ביניהם גם תלמידי תלמידיו, שיוצאים לישע עמם, 
להשבית אויב ומתנקם, לכפר אדמתו עמו. הקו 
החורז בין שמיני עצרת לפורים, כך נדמה לי, 
הוא שבשני המועדים הללו מוסָרות המחיצות 
ומתפרצת מהותו של העם היהודי. וכאשר המהות 
הזאת מתפרצת, מקבלת על עצמה האומה, ברצון 
ובאהבה, את הברית הנצחית עם התורה הקדושה. 

את הברית עם זהותה וייעודה. 

בשמיני עצרת – אנו שמחים בשמחת התורה, 
ובפורים – אנו מקבלים על עצמנו את התורה 
מרצון. עדות לכך שהתורה היא הזהות שלנו. היא 
איננה זרה לנו ואיננה כפויה עלינו. "כי הם חיינו 

ואורך ימינו". 

וכך המשיך הרב קוק את דרשת הפורים בפני 
תלמידיו־חייליו: "ישראל איננו חוטא לעולם. גם 
בימי המן לא חטא. 'הם לא עשו אלא לפנים, ואף 
הקדוש־ברוך־הוא לא עשה עמהם אלא לפנים' 
)מגילה יב, א(. יהודי מתחפש לפעמים כחוטא. 
בתוכו הוא טהור כבדולח. עמלק הכריז מלחמה 
על ישראל. ודווקא בימי מלחמה מוכרחים לעסוק 
בתורה – 'וילן יהושע בתוך העמק – בעומקה של 
הלכה'. בעומק המלחמה האיומה בין טהרה וטומאה, 
נלון בעומקה של הלכה..." )מועדי הראי"ה עמ' 251(.

ח וְעֶצֶב  נוּ שָׁ ם ראֹשֵׁ אורלנד וזעירא כתבו: "אִם גַּ
נוּ". ומהי אותה  בָּ מְׂחָה שֶׁ ח מִן הַשִּ סוֹבְבָנוּ – הָבָה וְנִתְלַקַּ
שמחה שבנו? השמחה בייעודנו, בגורלנו, בזהותנו, 
בתורתנו. באלוהינו. והזהות הזאת שהלכה, פרצה 
והתגלתה מאז שמחת תורה, כהר געש נורא ונשגב, 
שמחת  ממשיכה להתגלות בכל יום, בכל שעה. 
הפורים השנה תהיה בוודאי מורכבת יותר אך 
דווקא לכן – היא גם תהיה עמוקה ופנימית יותר. 
היא תתלקח מן השמחה שבנו. לא שמחה של 
שכחה אלא של זיכרון. לא לשכוח את שעוללו 
לנו העמלקים של ימינו, לא לשכוח את גבורת 
יִשְרָׂאֵל – נִיצוֹץ  ל אִישׁ בְּ לוחמינו ולא לשכוח ש"כָּ

ל נֶחָמָה בּוֹ!"  שֶׁ

בשביל הנשמה
 הרב ליאור לביא ר"מ במכון מאיר

איך נשמח השנה בפורים? מפרעות תרפ"ט, ימי מלחמת העולם השנייה, האסון שפקד את המדינה 
הצעירה לפני שבעים שנה, ועד למלחמה הנוכחית. פרקים בתולדות השמחה הישראלית

נוּ בָּ מְׂחָה שֶׁ הַשִּ
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חיזוק הזוגיות, מתוך השתיקה 
והמתיחות בנישואין

טובים השניים
אסתר אברהמי 

יועצת אישית זוגית ומדריכת כלות

שאלה
אנחנו נשואים כחמש שנים. קורה שאנחנו רבים 

ולא זה מה שמטריד אותי.
קשה לי שלאחר המריבה, בעלי מסתגר ושותק. 
לא יום ולא יומיים. זה עלול להיות כמה שבועות. 
זה נורא קשה לי. הילדים בבית מרגישים את 

השקט המתוח ואני אובדת עצות. 
איך אני יכולה לשים לזה גבול? הרי אי אפשר 

לחיות ככה. 
תשובה

את שואלת שאלה שהתשובות לה רבות ומגוונות, 
בהתאם לכל אדם ולכל מצב. חסרה תמונה מלאה 
של מערכת היחסים ביניכם. לכן אתייחס באופן 

כללי בלבד.
כאשר אני מתבוננת במניעים לשתיקה ולמתיחות 

אצל בן או בת זוג, עולות לי כמה אפשרויות:
• גדלו בבית שדיברו מעט מאד ובוודאי לא על 
רגשות. המריבה יוצרת חוסר אונים ו/או מבוכה 

ולכן שותקים. 
• גדלו בבית שמריבות ההורים היו קשות מאד. 
כל מריבה מהווה איום ופוחדים מתוצאות קשות.

• כשלא יודעים כיצד לנתב את המריבה, מעדיפים 
לשתוק.

• כשמתעייפים מהמריבה וזקוקים לשקט, גם אם 
הוא שקט זמני שעלול ליצור ריחוק רגשי. חיים 

את הרגע ולא את השלכות השתיקה.
• כאשר השתיקה קשה לאחד מהם, השותק מרגיש 
פגיעה באגו ומשתמש בשתיקה כעונש, בידיעה 

שאח"כ השני יבוא ויתפייס.
• אחד שותק כי הוא מצפה שהשני יבין עד 
כמה הכאיב או הרגיז אותו, בתקווה  שיתחרט  

ויבקש סליחה.
• כאשר אחד מתלונן באופן קבוע והשני לא 

יכול לשאת את התלונות, הוא בוחר להתרחק 
ע"י שתיקה, בתקווה שגם השני ישתוק ויפסיק 

להתלונן.
• כאשר השותק מרגיש חסר ערך, מפני שהוא 
מרגיש התנשאות כלפיו ואין לו יכולת רגשית 

לבטא את עצמו. 
• כשאחד חווה תלונות קשות על חוסר ביטוי 
רגשות, הוא מפרש את התלונות כאיום, במקום 

כהזמנה לקשר. 
 / פוגעות  מילים  נאמרו  ייתכן שבמריבה   •
מבזות, והשותק לא מסוגל לשאת זאת ומתרחק 

באמצעות שתיקה. 
• ישנו ריקוד זוגי משותף שכבר הורגלו אליו. אחד 
שותק, השני מתוסכל מהשתיקות ולכן ממהר 
לדבר על עניינים שבשגרה ומתחילים לדבר, 
כאילו כלום לא קרה. הבעיה לא נפתרה, כך 
שבפעם הבאה תחזור וייתכן שביתר שאת. כך 
ימצאו את עצמם במעגל סגור שהולך ומתעצם. 
• ישנם זוגות שממשיכים את חייהם בשתיקה, 
במשך שנים, עד שנעשים מבוגרים ושניהם 
שוהים בבית רוב היום. רק אז, כאשר השהות 
ביחד מעצימה את המועקה שהייתה קיימת במשך 
השנים, באופן "נסבל", אחד מהם פונה לעזרה 
מקצועית. השני כביכול אדיש ולא מוכן ליצור 
שינוי. בד"כ זו תגובה של ייאוש וחוסר אמון 

שמשהו ישתנה לאחר שנים רבות כל כך.
יחד עם כל מה שמניתי שנגרם מהשתיקה לאחר 
מריבה, כדאי להתבונן על כך שהשתיקה עשויה 
להיות מפתח לשינוי. כי השתיקה היא גם סוג של 
תקשורת, אף שהיא מתפרשת כהפך התקשורת. 
השתיקה מבטאת את הרצון להפסיק את המריבה. 
לכן יש בה תקשורת האומרת : לא רוצה להמשיך 
את המריבה הזאת )מתוך הסיבות שמניתי לעיל.(

יש מצבים שאם לא תהיה שתיקה ויהיו אמירות 
, מעליבות, מזלזלות, הן עלולות  מכאיבות 
להיות כמדקרות חרב לאורך שנות חיי הנישואין 
והשתיקה היא ביטוי של שליטה עצמית, כדי לא 

להידרדר ביחסים.
יש מקום לשתיקה, כאשר היא עיבוד של מה 
שקרה. זה סוג של הפסקת ההרס הזוגי, לקראת 
בנייה מחודשת, כדי להתארגן לצורת תקשורת 

בריאה יותר.
אם כן, איך את נבנית מהשתיקה שלו?

תבדקי אם יש התנהלות מסוימת אצלך שמזינה 
את השתיקה שלו. זה הזמן ליצור שינוי אישי 
שיעזור להתפתחות האישית שלך וליצירת איזון 

זוגי. לדוגמא:
 אם השתיקות הן תוצאת הקשיים האישיים 
שלו , תביני אותו, תבררי איתו, תקבלי אותו כפי 
שהוא ותתחברי למקום הכואב שלו. זה ייתן לו 

כוח לעזור לעצמו.   
 אם נראה לך שהוא מעניש אותך בשתיקותיו, 
מתוך הבירור האישי והבהירות על עצמך, תצליחי 
לא להתרגש ולהיבהל ותמשיכי בחיי שיגרה, 
כבר לא יהיה ערך לשתיקותיו והוא ימצא דרך 

יעילה לתקשר איתך. 
זו הזדמנות להקשיב לעצמך ולברר מחדש, כיצד 
את רוצה לחיות איתו ולהיות ברורה ברצונות 
ו/או בעקרונות הזוגיים שלך. כשתשתפי אותו, 
ייתכן שגם הוא יצטרף והשתיקה עשויה להיות 

פתח להתחלה חדשה בריאה יותר. בהצלחה.

 

לתגובות ולשאלות וכן להצעת נושאים המעניינים 
esteravr@gmail.com - אתכם

חינוך עד הלב
אורית דהן* מֵחזון למעשה

פרשת פקודי כמו פרשת ויקהל שתיהן מוכרות 
לנו בסגנונן מפרשיות תרומה ותצווה. מוכרות 
עד כי רש"י אינו מוסיף פירוש אלא מציין: "כבר 

פירשתי...".
מה ראתה התורה, שכל מילה מדודה בה, לחזור 
בשלב הביצוע על כל הפירוט? אלא שחזרה זו 
מלמדת אותנו כי מה שעלה בתכנון היה כל 
כולו גם בביצוע. החזון נפגש עם המעשה עד 
לפרט האחרון. כולנו למודי ניסיון שפעמים 

רבות קיים פער עצום בין חזון למעשה.
עניין נוסף מהותי על כללות הפרשה - פרשת 
התכנון  אחרי  סיכום,  של  סוג  היא  פקודי 
וההתנדבות, אחרי סיכום הנתינה העצומה יש 

פרץ אדיר של עשיה:
"ויעש בה את אדני פתח אהל מועד... ומן התכלת 
והארגמן ותולעת השני עשו..ויעשו… ויעש… 

ויעש…  וישם…  ויעשו…  וירקעו… עשו לו… 
וימלאו… ויעשו… ויעשו.. ויתנו… ויתנם… ויעשו… 
ויעשו…וירכסו… ויעש… ויעשו… ויעשו.. ויעשו…"

והדברים ממשיכים לעוד ועוד 
עשייה, עד שמסכמת התורה:

"ככל אשר צווה ה' את משה כן 
עשו בני ישראל את כל העבודה". 
החזון הופך לעשייה פרט אחר 

פרט.
ובסיום מספרת התורה:

"וירא משה את כל המלאכה והנה 
עשו אותה כאשר ציוה ה' כן עשו, 

ויברך אותם משה".
משה, בשלב הראשון – רואה. רואה את העשייה 
הגדולה, רואה את הנאמנות לציווי האלוקי, 
ומתוך הראיה, מתוך העין הטובה של הרועה 

הנאמן, משה רבנו מברך את ישראל.
כשמסיימים משהו, הדבר הראשון שצריך לעשות 
זה לעצור, להתבונן, לראות מה היה. ומתוך 
כך להכיר טובה, לפרגן, להבליט 

את הטוב.
שני עניינים אלו מהותיים מאוד 

בעולם החינוך.
הראשון: לחבר את הילדים לחזון. 
נשמע גדול ואולי רחוק מעולמם 

של ילדים? לא ולא.
במשחקי דמיון ילדים הם מוכשרים 
במיוחד. כאשר אנו משחקים או 
משוחחים על חלומות של ילדים 
או מגדירים משימה - "בוא תדמיין אותך בעוד 

10 שנים - מי הוא הבחור שתפגוש שם?"
ילדים אוהבים משחקי דמיון במיוחד אם אנו 
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הַשְׁרָאַת הַשְּׁכִינָה
סֵפֶר  מותֹ. בְּ מִים אֶת סֵפֶר שְׁ ת אֲנַחְנוּ מְסַיְּ בָּ ַ הַשּׁ
רָאֵל  נֵי יִשְׂ הּ הָיוּ בְּ קוּפָה בָּ ל הַתְּ מותֹ לָמַדְנוּ עַל כָּ שְׁ
מוֹ כֵן  ם. כְּ ָ מִצְרַיִם, וְכֵיצַד ה' הוצִֹיא אותָֹם מִשּׁ בְּ
ר וְעַל הֲקָמַת  דְבָּ מִּ הָיוּ בַּ ים מְיֻחָדִים שֶׁ לָמַדְנוּ עַל נִסִּ
כִינָה  ְ רָאַת הַשּׁ הַשְׁ ם בְּ יֵּ מותֹ מִסְתַּ ן. סֵפֶר שְׁ כָּ שְׁ הַמִּ
ן,  כָּ שְׁ ם לְהָקִים אֶת הַמִּ ה סִיֵּ ֶ ר משֹׁ אֲשֶׁ ן. כַּ כָּ שְׁ מִּ בַּ
ן  כָּ שְׁ כִינָה. עָנָן מְיֻחָד הָיָה מֵעַל הַמִּ ְ רְתָה בּוֹ הַשּׁ שָׁ
למֹהֹ  מַן בּוֹ שְׁ זְּ ם בַּ כִינָה שׁורָֹה בּוֹ. גַּ ְ הַשּׁ ן שֶׁ וְהוּא סִמֵּ
יעַ עָנָן  שׁ, הִגִּ קְדָּ ית הַמִּ ם לִבְנותֹ אֶת בֵּ לֶךְ סִיֵּ הַמֶּ
נֵס  לּאֹ יָכְלוּ לְהִכָּ שׁ עַד שֶׁ קְדָּ ית הַמִּ א אֶת בֵּ מְיֻחָד וּמִלֵּ
ם יְכולִֹים לְדַמְיֵן לְעַצְמְכֶם  הַתְחָלָה! אַתֶּ אֵלָיו בַּ
ן  כַּ שְׁ מִּ כִינָתוֹ בַּ רֶה שְׁ ה' מַשְׂ שׁ לִרְאותֹ שֶׁ ה מְרַגֵּ מָּ כַּ
ית  בִנְיָן בֵּ בָר לִרְאותֹ בְּ ה כְּ שׁ. וּמָתַי אֲנַחְנוּ נִזְכֶּ קְדָּ וּבַמִּ
ה יִקְרֶה  זֶּ ה שֶׁ כִינָה? נְקַוֶּ ְ רָאַת הַשּׁ שׁ וּבְהַשְׁ קְדָּ הַמִּ

קָרובֹ! יּותֵֹר בְּ ה שֶׁ מָּ כַּ
ישי, ערוץ הילדים

לקראת ימי הפורים הממשמשים 

ובאים, בואו ונלמד איך ניתן לשמוח 

ולצחוק מבלי לפגוע באחרים! צפו 

הפרק המרתק והמצחיק "סטנד 

אפ" מתוך "אסי טוביה וחברים"!

המלצת השבוע
המלצת השבוע

הצטרפו למנויי ערוץ מאיר לילדים! 
באתר meirkids.co.il בטל 0732379860
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מספר שאינו באמת מספר, ובעל-חיים שאינו באמת בעל 

חיים – ושניהם בבגדי הכהונה!
חידהחידה

פקודי
ענו על החידות בדף הפרשה באתר ערוץ מאיר 

לילדים ואולי תזכו בפרס!

שאלות בפרשהשאלות בפרשה
1. מה היתה האבן הראשונה בטור הראשון שבחושן?
2. מה היתה האבן האחרונה בטור האחרון שבחושן?

3. לאיזה בגד-כהונה היתה שפה כדי שלא ייקרע?
4. מה עשה משה כאשר ראה שמלאכת המשכן נעשתה 

כראוי?
5. באיזה תאריך הוקם המשכן?

6. מדוע משה לא היה יכול להיכנס לאוהל מועד?

אמרתי לאמא שלי שבא לי 
ללכת לים או לבריכה, לא 

משנה מה, העיקר שיהיה מים 
ושמש. אז היא נתנה לי דלי 
ואמרה לי לצאת לשטוף את 

התריסים...

מה הקשר בין ברסלבר 
למכונית? 'אורות ותיקונים'...

שותפים יחד איתם במשחק.
ומה הרווח הגדול? כאשר ילד מסתכל למרחוק, 
מביע רצון, מביע חלום, הרי זו הזדמנות לבחור 
איתו צעדים מעשיים להגשמת החלום. ככל 
שנבקש ממנו לפרט יותר את החלום-חזון, כך 
הוא יהפוך למוחשי ונוכל לפרוט אותו ליעדים 

קטנים צעד אחר צעד.
בדרך זו הרצון של הילד נבנה והופך למוחשי 

עבורו. 
נוכל לשכלל את התרגיל אם נבקש מהילד 
שיתאר את עצמו כבוגר ויבקש מהבוגר להודות 
לילד על הטוב שהוא מביא. ילד שילמד להודות 
לעצמו, מקבל מתנה נפלאה – את היכולת לראות 
את הטוב שבו, את היכולת לפתח אהבה עצמית 
שהיא כל כך חשובה  לפיתוח ביטחון עצמי, 

ואת תחושת המסוגלות ואהבת הזולת. 

בכך נחבר הן את כוח הכרת הטוב והן את בניית 
הרצון והפיכתו למעשי.

כל הורה שיפתח שיח מעין זה עם ילדיו יוכל 
להרוויח מכך רבות: החיבור לילד, קשר עמוק, 
הצצה לעולמו הפנימי של הילד, הצבת ההורה 

כשותף לילד ועוד.
ונביא סיפור קטן שיהווה דוגמא עד כמה ניתן 

ללמוד על הילד שלנו דרך השיח.
קיימנו בבית הספר שיח דומה על חזון וחלום 

ועל תיאור עצמי מי אני בעוד עשר שנים.
ילד בכיתה ג' כתב על עצמו שהוא יהיה אבא עם 
משפחה וילדים וחזר והדגיש כי הוא יהיה בעל 
משפחה. ההדגשה הזו היתה הזדמנות לבירור.
המחנכת שאלה אותו מדוע חשוב לו כל כך 
להדגיש שהוא יהיה בעל משפחה? זו לא תשובה 
שמאפיינת ילדים צעירים להביע דאגה ותקווה 

שיהיו בעלי משפחה...
והילד המתוק הסביר למחנכת שבשולחן השבת 
בבית ב"ה יש הרבה מסובים והוא אישית ממוקם 
בפינת השולחן דרך קבע, ופעם אחר פעם שמע 
בדרך היתול כי מי שיושב בפינה לא מתחתן... 
ומאז יש בו דאגה גדולה שמא לא יזכה למשפחה.

ובאופן עקיף, המחנכת נחשפה לעולמו הפנימי 
ששפך אור מדוע ילד זה תמיד נאבק על מקומו 
בכיתה ולא מרשה לאף אחד לקחת את מקומו.
מוזמנים ליזום שיח דומה בבית ולשתף מה 

למדתם על ילדיכם.

*אורית דהן, מנהלת נועם בנים ומנחת קורסים לאימון 
orittguvot@gmail.com :רגשי בשיטת התדר. לתגובות

ניתן לשלוח שאלות ובקשות לנושאים במייל המצורף.



כל התורם למכון מאיר מרבה אהבה ואמונה  2331*  8

על סדר היום
 הרב שלמה אבינר

אש הקודש הבוער בכל עת בלב המתעורר לעומת כל רעיון של קדושה, של אצילות רוח ושל תגבורת 
אהבה א-להית, זהו אור הנשמה. כשאדם מרגיש אותו בקרבו, ידע שנשמתו השמימית, אור הנצח, 

שולחת לו את קויה המאירים. ויעז וישמח במתת גורלו, חלק אלוה ממעל, וחלק אדם מאל. ואל יעיב את 
אור הגילה הזאת על ידי שום כהות רוח, מכל חשבון וצמצום דעת מכל אשר נעשה תחת השמש, כי אם 

ירומם וינשא, ורוממותו תהיה תפארתו וצדקת ענותנותו...  שמונה קבצים ז, קצז

אשרי העם שיש לו נוער התופס אדמות מדינה, כבר עשרים שנה, והוא 
זוכה לסייעתא דשמיא.

אשרי העם שיש לו נוער אידיאליסטי, המוכן למסירות נפש ומסירות 
גוף, נוער בני 15-16 העוזבים את הכל, כדי לחזור על מה שעשו דורות 

ראשונים.

אשרי העם שיש לו נוער שאינו מפחד מִדבר, שמוכן למעצר, פינוי, הרס 
וגינוי, רעב ללחם, בגדים קרועים, עלבונות ובית סוהר.

אשרי העם שיש לו נוער שאי אפשר לעצור, כי הוא עושה דבר מוסרי 
ולאומי, נוער שאינו עבריין, כי לגור בארץ ישראל אינו עבריינות, אלא 

מסירות, אין זה נגד החוק אלא זה החוק.

אשרי העם שהנוער שלו, זוכר מה שענה מרן הרב קוק לנציב הבריטי: 
למה כבודו תומך בעלייה בלתי חוקית?  השיב: כאשר יש התנגשות בין 
חוק לאומי וחוק בינלאומי, זה האחרון קובע.  אמר הנציב: איני מכיר 

חוק בינלאומי מתיר עליה.  אמר מרן הרב קוק: התנ"ך.

אשרי העם שמתפעל ומתרגש, מהנוער, מהמשפחות עם ילדים וילדות, 
החיים בלי מים ובלי חשמל, מוותרים על מעונות פאר בשביל לעבוד 

אדמות ארצנו ולהחזיק בה.

אשרי העם שלא יוכל לעצור אותם, כי אי אפשר לעצור אותם. 

שיר הלל לנוער חוות

וימי הפורים האלה 
לא יעברו 
מתוך היהודים... 
)מגילת אסתר(

מכון מאיר שמח להזמין את הציבור 
ליום עיון בנושא:

 הפורים

שיתקיים בע"ה ביום שלישי ט' באדר ב' תשפ"ד, 
בבית המדרש הישן

  בחסות משפחת ונגרובסקי לע"נ האב זליג ז"ל והאם שרה ע"ה

 12:30  הרב מאיר טויבר בבית המדרש
 14:15  הרב יואב מלכא

 15:15  הרב ראובן פיירמן
 16:15  הרב שמעון בן-ציון

 17:15  הרב דוד לנדאו
 18:00  הרב יורם אליהו
 18:45  הרב צבי נחשוני

19:30  ערבית

יהדות באהבהבואו בשמחה.
מכון מאיר

צנל התיה 
 ח

 חצנל התיה 
עתם םתשו ת ע ו ש ת

וקתו
 םתו

.רודו רוד לכב רוד לכב םתווקתו .רודו

יום ראשון י״ד אד ב 
הרקדת פורים! 
פרטים באתר

יום רביעי | י אדר ב | 20.3 יום ראשון | ז אדר ב | 17.3 

רה  או ן  במכו

9:40  הרב אורן טרבלסי
10:45  הרב דב ביגון 

11:30  הרבנית גאולה ניסים
12:30  הרב ערן טמיר

14:15   הרב יואב מלכה
15:30  הרבנית שרה אליסף

16:40  הרב אריה מרזר
18:00  הרב אליעזר קשתיאל

לפרטים: 026528344כנפי נשרים 3 | קומה שלישית

12:15  הרב רונן טמיר 
13:45  הרב טוביאנו

15:00  הרב חגי לונדין
16:20  הרב שלומי שיבר
17:15   הרב שלמה אבינר
18:15   הרב רביד ניסים  

ימי עיון 
והכנה פורים  

ימי עיון 
והכנה פורים  

ריאמ ןוכמ הרוא ןוכמ

עלות ליום ראשון- 50₪ | יום רביעי- 65₪ |שיעור בודד 15₪

 

הפעם תורמים למכון מאיר

כל התורם למכון מאיר מבורך מן 
השמים והוא שותף להפצת תורה 

באהבה ואמונה ולקירוב רחוקים
בברכת פורים שמח לכם ולכל בית 

ישראל מלא 'באהבה ואמונה'

הרב דב הכהן ביגון


